
PLE FEBRER 2014 
 
 
7.4 Proposició del Grup Municipal d’ERC de suport a  la Resolució 497/X del 

Parlament de Catalunya, de reconeixement de l’estel ada com a símbol 
d’un anhel i d’una reivindicació democràtica. 

 
El secretari presenta la proposició del Grup Municipal d’ERC, de 12 de febrer de 2014, 
que es transcriu a continuació: 
 
“El 29 de gener del 2014, el Parlament de Catalunya reconeixia l’estelada com a 
símbol que representa un anhel i una reivindicació democràtica, legítima, legal i no 
violenta. 
 
Condemnant les manifestacions que enalteixen la violència, el racisme, la xenofòbia i 
els totalitarismes antidemocràtics. Concretament, en el món de l’esport, el Parlament 
comparteix l’esperit de la Llei de l’Estat 19/2007, que ja els condemna en el seu 
preàmbul.  
 
Demanant al Govern de l’Estat que investigui els casos en què els cossos i les forces 
de seguretat de l’Estat han impedit l’exhibició en esdeveniments públics esportius de 
símbols o banderes com l’estelada, que representen anhels plenament democràtics i 
pacífics i en favor de la convivència ciutadana, i que adopti les mesures pertinents per 
tal que no es tornin a repetir. 
 
Instant el Govern de la Generalitat a fer, per mitjà del Departament d’Interior, les 
gestions pertinents davant del Govern de l’Estat per a garantir que no s’impedeixi als 
aficionats catalans d’exhibir estelades en els camps de futbol de l’Estat i en altres 
manifestacions esportives, i que no siguin sancionats per aquest motiu. El Govern de 
la Generalitat ha de vetllar perquè els ciutadans de Catalunya no siguin pertorbats 
indegudament en llur exercici del dret a la llibertat d’expressió. 
Vista aquesta resolució, el Grup Municipal d'Esquerra a Manresa proposa els següents  
 

ACORDS 
 
PRIMER. Manifestar el suport a la resolució 497/X del Parlament de Catalunya. 
 
SEGON. Fer arribar aquest acord a la Presidència del Parlament de Catalunya i a tots 
els grups amb representació en aquesta cambra, i a la Presidència del Govern de la 
Generalitat de Catalunya.” 
 
 
El senyor Pere Culell, president del Grup Municipal  d’ERC, demana el suport del 
Ple a la Resolució del Parlament de Catalunya, de reconeixement a l’estelada com a 
símbol d’un anhel i d’una reivindicació democràtica, legítima, legal i no violenta. 
Aquesta resolució, que va ser proposada per Esquerra Republicana, va comptar al 
Parlament amb el suport de Convergència i Unió, Partit Socialista de Catalunya, 
Iniciativa per Catalunya-Verds Esquerra Unida i Alternativa. 
 
Diu que tal com ha reconegut el mateix Tribunal Constitucional en diferents ocasions 
l’independentisme és una demanda democràticament i constitucional legítima, 
conseqüentment l’estelada, com a símbol d’aquesta reivindicació, ha de ser plenament 
respectada. Aquest reconeixement ha d’evitar els impediments i sancions pel fet 
d’exhibir-la en esdeveniments esportius, com ha passat en diverses ocasions en què, 



mentre s’incautaven i es retiraven estelades, es permetia l’exhibició de banderes 
preconstitucionals o directament feixistes. 
 
El dret fonamental a la llibertat d’expressió és doctrina consolidada del Tribunal 
europeu de Drets Humans d’Estrasburg. De la mateixa manera la Constitució també 
estableix que els drets fonamentals s’interpretaran de conformitat amb els tractats 
internacionals sobre les mateixes matèries, ratificats per l’Estat espanyol. 
Basant-se en aquestes afirmacions l’exhibició d’una estelada no pot ser un fet punible 
per part de l’Estat espanyol amb base al dret a la llibertat d’expressió i al pluralisme 
polític. 
 
El GMERC demana el vot favorable a la proposició.  
 
Acaba la seva intervenció fent un incís relacionat amb la intervenció del senyor Irujo, 
dient que no es tracta de sectarisme, sinó d’ideologia i, per tant, tenir diverses 
ideologies no permet definir a l’altre com a sectari perquè el que hi ha d’haver és un 
respecte per les idees i si hi ha respecte i es vota aquí, o es vota a la consulta o al 
Parlament, no ens hem de fer mal.  
Està convençut que el poble respondrà amb criteri, amb democràcia i amb tranquil·litat 
qualsevol provocació que pugui haver-hi, tant és així que si ens haguéssim de fer mal 
potser molta gent renunciaria al procés, per tant, cal ser molt exquisits perquè en el 
procés ningú no prengui mal. 
 
 
El senyor Jordi Masdeu, portaveu del Grup Municipal  de la CUP,  manifesta que el 
sentit de vot del seu Grup serà favorable, tot i que no són massa partidaris de 
sacralitzar els símbols ni les banderes, el que no es pot permetre és que s’impedeixi 
l’entrada de banderes en un recinte o que es prohibeixi l’exhibició d’una bandera que 
al cap i a la fi no fa cap mal a ningú. 
 
 
El senyor Xavier Javaloyes, president del Grup Muni cipal del PP, manifesta que el 
seu Grup no entén el motiu de la proposta. No sap si a Manresa hi ha hagut algun 
problema en poder exhibir els símbols que cadascú ha cregut necessari, però vol 
creure que símbols com els de l’àguila no n’ha hagut de veure, i quan es demana el 
suport a una resolució perquè als camps de futbol o a altres llocs es puguin portar 
símbols, ha de creure que no hi ha d’haver cap mena de problema en portar-los.  
Diu que està molt bé el discurs de la no violència, de la legitimitat i la legalitat, però 
també ho és per part de tothom, d’aquell que vol anar amb una bandera constitucional, 
sense cap mena de problema i tampoc ha de rebre cap mena d’insult ni de cop. 
 
El GMPP creu que com que a Manresa, per sort, no s’hi han trobat i desitgen no haver-
s’hi de trobar mai, malgrat que en equipaments públics i espais de notorietat pública hi 
hagi d’haver un símbol que no representa a tots els ciutadans de Manresa, no li podran 
donar el vot favorable, per la qual cosa el seu grup s’abstindrà. 
 
 
L’alcalde  dóna la paraula al senyor Pere Culell, per al·lusions. 
 
El senyor Pere Culell, president del Grup Municipal  d’ERC,  diu que no és un 
problema a Manresa, però recorda com el senyor Javaloyes recriminava a l’alcalde 
que ja no era més l’alcalde de tots els manresans, perquè recolzava la instauració de 
la bandera al balcó de l’Ajuntament, i que l’estelada no representa a tots els 
manresans -com tampoc l’espanyola-. Aquest és el quid, i realment sí que és un 
suport, com es fa tantes vegades, de mocions aprovades al Parlament, en un moment 



en què hi ha un procés que és únic, històric per al nostre país, i que requerirà de molts 
recolzaments de diversos ajuntaments, de diverses entitats, per intentar que es pugui 
arribar a un procés democràtic, tranquil i senzill, per consultar els catalans si volem 
seguir en aquest statu quo actual o volem canviar.  
 
Diu que es tracta d’una moció més de les que s’aniran presentant de forma 
continuada, necessàries per donar suport a un procés i que de vegades dir que un 
procés de consulta pot fragmentar la societat, o dir que l’estelada pot fragmentar un 
municipi, és suposar que l’existència de l’espanyola no ho fa o que l’statu quo tampoc 
ho fa.  
 
 
El senyor Xavier Javaloyes, president del Grup Muni cipal del PP, manifesta que 
pot arribar a entendre que qualsevol grup municipal legítimament pot presentar el que 
consideri oportú, que consideri les estrategies polítiques de país d’una manera 
perversa, des de la perspectiva del GMPP, amb el benentès que utilitzin els sentiments 
dels ciutadans en benefici propi, i això no és mutu ni recíproc perquè no li pot acceptar, 
perquè des d’aquest Ajuntament per primera vegada el GMPP hagi presentat una 
proposta demanant que es renyi la Generalitat perquè doni aquells diners que devia 
això no és jugar el mateix partit.  
 
El GMERC juga un partit amb les cartes marcades o amb les seves regles de joc i 
prescindint de les regles de joc d’un partit normal i convencional. 
Com ja va dir, l’alcalde de Manresa no és l’alcalde de tots els ciutadans de Manresa, 
perquè ha penjat un símbol a la casa de l’Ajuntament, que no representa a tots els 
ciutadans de Manresa. 
 
El senyor Culell no pot fer la trampa de parlar dels símbols de les banderes quan la 
seva estelada és la seva i no representa res més que un sentiment legítim, respectuós, 
que li agradaria que, com a mínim, els símbols legals d’aquest país fossin també 
respectats.  
No és el mateix el símbol de la bandera espanyola, de l’europea, de la senyera -símbol 
dels catalans-, que la seva estelada. 
 
En no haver-hi més intervencions, l’alcalde sotmet la proposició 7.4 a votació, i 
el Ple l’aprova per 15 vots afirmatius (11 GMCiU, 3  GMERC i 1 GMCUP),  6 vots 
negatius (4 GMPSC i 2 GMPP) i 2 abstencions (2 GMPx C), i per tant, esdevé 
acord plenari amb el contingut que ha quedat reprod uït. 
 


